
7

/*, Aø

t* tul@

k-t^ ry
ø*

frrr /rtørrr*l*r,tø a Ø-.

th {Aq./n/)','-//'// q

/

n ?r1 /-r{r- -
/4/æ

&rJ-
an,4c@

4ø.



.1

f",,tud/ilr"

bnl

Ar4b
1

/Fru

,.ry:r_f ffeL
{/^ f" 4'/t-u4,- af

Aa/+1-

frrrl

Ø'Mø"2

&

ru*

4ør^ H:
/'/or/

e
.t/Adr4

tu,
.2A H/? u?4 {3 e. /-42.r.

,r*(/-

,Mb

zz4-?hå



/.dL a-

I
/,Z-r4

ø4
fuu

/

I 4 : 
A1*,.4,4."/4/,

,Uz- ,t4h,uz

,4_

,4-L

*"4^ ø

o0_
'' n

E [/*/



>!it.'--

Holbæk, den29. marts 2000

Valg af bestYrelse;

på det konstituerende møde den26. ma1 l999.(Bestyrelsen var ikke beslutningsdygtig)

Formand, Henning Hansen

Næstformand, Poul Ussing

Kasserer, Henning Ø stet gaar d

Sekretær, I øtgenHerold Andersen

Arkivar, Jens Michaelsen
Suppleant, Peter Kors gaatd

Suppleant, Ole Nierlsen

Fondens bestYrelse;
Formand, Henrik HastruP

Bes§relsesmedlem, JøtgenHerold Andersen

BestYrelsesmedlem, Poul Ussing'

Behandling af sager i årets løb:

OPsætning af APotekets Pavillon'

Holbæk Museum har givet tilsagn om at ville opsætte, Apotekets pavillon i museumsgården og

har efter hvad vi har erfaret fået sponsor midleitil at delkan genopfører med bedste materialer

og historisk korrekt, hvilket forenlngen har noteret sig med stor tilfredshed'

Foreningen glæder sig over at det nu endelig er lykkedes at genopføte resterne af pavillonen'

placeringen er næsteripå samme sted hvor ien oprindelig biev opfØrt - nemlig i den daværende

have, som tilhørte boligen til Elefantapoteket'

Resten af pengene i Fonden for Bevaring af Bygnings-og Landskabskultur i Holbæk er tildelt

Holbæk tfi.rt*tt til genopførelsen af pavilionen, som er en te-pavillon'

Medlemsbladet "BEVAR MIG VEL'

Det var bestyrelsens hensigt at kunne udsende to medlemsblade hvert år'

I lggg er bladet dog ikke udkommet, men er udkommet ugen før inden generalforsamlingen åt

2000.

Det udsendte medlemsblad kunne vi udsende med velvillig økonomisk bistand fra trykkeriet

NORDVESTGRAFIK A/S med forsiden og bagsiden i farver'



VedrørendebyfornyelseafGrandejendommenAhlgade/Klostrestræde

Bestyrelsens henstilling til Holbæk Kommunes Plan-og Byggeudvalg om at gennemføre

istandsættelsen af Kloierstræde q 
", 

i^ii"kommet' Bygningen er nu T"1i en samlet

husrække den giver en smuk helhed salnmen med den istandsatte grandejendom'

Genopførelsen er ved at være afsluttet, og nar haveanl-r.qg:, bag bygningen og stiføringen til

biografen ", 
r*raig, ", 

det best1,rerr", riffit at tilderel-ere bebyg§elsen en plakette for en flot

istandsættelse, som er til glæde byens uorg.å, og forhåbentlig også dem der var af den

opfattelse, at de gamle Uy"grirrg"ilurdg riies ned og erstattes med nye og tidsvarende

bygninger sådanne'gr-i" ;ilj, erbør it<ke kan ."iutt"'af nye huse selv om det efter en

økonomisk hensigmæssigt"

Bestyrelsen er af den opfattelse at.de mange penge- der er P**' af byfornyelse^smidlerne er

givet godt ud Husene fremtræder i 
"t 

s-u[t nefnla specielt t'åt ** kommer fra Holbæk

museum og ind på Ahlgade, men ogra rr* man kom;er fra Ahlgade og eks' skal til Holbæk
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ViforsøgerogsåfremoveratfindeSponsorer,sådetblivermuligtatfåfarverpåforsideog
bagside

museum eller kirken.

Holbæk nY Havnefront

Bestyrelsen har nøje fulgt udviklingen - herunder den nylig fremsendte lokalplan for Holbæk

Havn og finder at åe nyå tiltagfraHolbæk kommune imødekommer stort set alle ønsker.

Bestyrefsens forslag om at dei skulle udskrives en arkitektkonkurrence, kan dog ikke ses i

kommunes planer.

Nedrivning af bevaringsværdig hus i Torvestræde

En velbegrundet indsigelse fra foreningen blev ikke taget ad notam af Holbæk Kommune'

Dette til trods for at flåe andre også havde fremsendt indsigelser tii nedrivningen'

Holbæk Kommune havde muligvis allerede givet et tilsagn til ejeren om at nedrivningen kunne

gennemføres. Det ., ", 
beklag-elig udviklin!'ud fra et bevaringsmæssigt synsvinkel'

Bestyrelsen er forundret over at Holbæk Kommune udarbejder Kommuneatlas for at sikre

bevaringsværdige Uyg.ringer, og samtidig gives tilladelse til at rive disse bevaringværdige

bygningir ned. Det er en meget uheldig udvikling

Nu er der opført en ny bygning i Torvestræde men bygningen mod Ahlgade er dog delvis

bevaret. Gårdmiljøet, som var det mest spændende, er helt ødelagt.

Bestyrelsen opfordre medlemmerne af foreningen og byens borgerne til nu at besigtige

byggeriet specielt bagtil og selv bedømme resultatet'
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Bevarelsen af det gamle pakhus finder bestyrelsen^ er glædeligt Nu håber vi' at der kan findes

en anvendelse af pi.h.rrå,. Ett"r, ø a"t-stilie forfalde på 'uoi'" 
måder som er sket med andre

gamle bevaringsværdigehuse i byen'

Bestyrelsen håber, at der ikke planlægges byggeri for tæt op til det smukke ELVÆRKET og det

friuåi.f." område med den gamle strandlinie'

Deltagelse i Landsforeningens for Bygnings-og Landskabskulturs årsmøde i skagen'

Formanden har deltaget'

Enfællessagpåarsmødetvaratbevarekvalitetenikulturmiljøet.

Peter Kors gaarder formand for Kulturmiljørådet bestyrelsen har en tæt kontakt med

kulturmiljørådet.

DerskullenuværetudpegetmedlemmertildetkulturellerådiVestsjællandsAmt.Deterdog
svært at, se om kommunem e gøt brugai de råd er kan hentes fra disse organisationer'

Kulturmiljørådet har inviteret til foredrag den 25.novenber 1999 med temaet

LANDBRUGETS BYGNINGER 1850 _ 1940,

Holbæk kan glæde sig over Andelslandsbyen hvis bygninger netop er fra denne tidsperiode'

I tilfældet Ahlgade/Torvestræde er rådet tilsyneladende ikke blevet spurgt' Det er en skam'

Bygningskulturens dag 1999 med fokus på.,,TORYE oG PLADSER,,

Nordisk center for bevarelse af håndværk, Rådvad'
er flyttet til Holbæk på Andelslandsbyen Nyvang

Håndværksugen 7 .-I3. september 1999.

Byvandringer.

Bestyrelsen har ikke gennemført byvandringer, da der det foregående år var meget få

deltagere, men bestyrilsen planlægger dog at gennemføre en byvandring i det kommende år og

håber at kunne lægge en god rute.

J



Holbæk, den29. marts 2000 4

Genoptryk af Foreningens skrifter

peter olesen har givet tilsagn om at hans skrift om Holbæk - arkitekten Marius Pedersen uden

honorar til peter oresen nÅ t<an g"nopirvå.r, iir turg i Holbæk Museums udstilling og

f$,f,lt:; finder det ikke økonomisk forsvarligt at gennemføre et genoptryk'

Landsforeningens tidsskrift

Bygning BY og Land er udkommet 4 gangei 1999

Landsforeningen har fået nyt logo'

Et meget læseværdigt blad som beskriver mange emner og holdninger

Kommende sager:

Bevarelse af baghuset i Kirkestræde overfor Lægehuset'

Bestyrelsen søger fortsat at finde personer/ sponsorer, der er interesseret i at medvirke til en

istandsættelse dette spændende baghus'

Holbæk kommune har tilkendegivet, at de ikke har økonomiske midler til i at bevare huset'

Bestyrelsen håber fortsat, at der i samarbejde med ej:I:" kan findes en løsning hvorefter huset

kan bevares. Der skal dog ikke gå for mange ar, så vil huset forfalde helt!'

Bevarelse af Søstrenes Gård-

Ejendommen Ahlgade 13 er efter den seneste ejer overført til et fond, hvis hovedformål er at

båvare bygningen. D., .r kort beskrevet i medlemsbladet med farvefoto på forsiden,.

Bestyrehå er bekendt med, at der er søgt byfornyelsesmidler, da der er lejligheder der ikke er

modåmiseret i mange ar. Holbæk kommune har - uvist af hvilken årsag ikke givet tilsagn og

midler fra byfornyelsespulj en.
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Slagterigrunden!

Bestyrelsen har tilkendegivet, at der snart sker en planlægning for det store område hvor det

tidligere Holbæk, Slagteri lå. Det er nærmest en skandale at ei sådant stort centralt område

fortsat ligger ,rr".ryttZt og skæmmer byen. Der burde gives en tidsfrist for bebyggelse og eller

il;d; afhændes til Holbæk kommune, så en ny planlægning kan igangsættes'

Bevarelsen af det store pakhus på havnen' "Katedralen

Bestyrelsen har med tilfredshed at konstatert, at Havneudvalget fortsat har den holdning at

huset skal bevares, fa t oa, af skiftend" 
"3"t"t 

for9gg på at anvende huset til andet formål'

Hurr"rdrulgetharpålagtejerenatsikre'athusetikkeforfalder'

Tak t, bestyrelsen for mange timers arbejde og en særrig tak til redaktionsudvalget for arbejdet

med medlemsbladet "BEVAR MIG VEL"'

Henning Hansen
formand.


